
چه  خنجرها  که از دل ها گذر کردچه  خنجرها  که از دل ها گذر کرد
من برای پروژه ی گاوازنگ خیلی خون دل خوردم 

سبزه میدان )2(

سبزه میدان )2(

گفت  و گوی گروهیِ خبرنگاران 
با مهندس جواد رحمتی در گروه تلگرامی خبرنگاران

روزبه؛ خیریه ای که  امید  می آفریند

شاعر گمنام!
سرچشمه )3(

صفحه ی 4

سرچشمه )3(
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شهردار   زنجان
»رئیس دانشگاه آزاد  تهران«  شد

ادامه کم لطفی  متولیان  امر  به »مولانا همتی«  
شاعر بزرگ  انگورانی

تولیدات    پوشاک شهرستان  خدابنده
  نیاز به یک شهرک  تخصصی تعاونی دارد
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روزی ائمه جماعت یکی از مساجد شهر به من زنگ 
زدند و گفتند آقای رحمـتی شـما دیگه چـرا؟ به فکـر 
آخرتت باش اونجـا ]گاوازنگ[ دختـر و پسـر باهـم 
میشینن و گناه می کنند و به پای تو نوشته می شه یک 
کاری بکن که باقیات و الصالحات برایت باشد! رفتم 
پیش حاج آقا موسوی، امام جمعه مرحوم و موضوع را 
گفتم، فرمودند به اون آقا بگو اگر این جاهانباشند جوان ها 
می روند  در جای خلـوت گنـاه  سـنگین تری  می کنند

سبزهمیدان-معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای زنجان گفت: نیروها و تجهیزات راهداری استان در 
قالب 40 اکیپ برای اجرای طرح راهداری زمستانی در سطح 

جاده های استان مستقر هستند.
هادی نظری معاون راهداری اظهار کرد: با توجه به آغاز بارش 
های پاییزی و در راستای انجام تمهیدات لازم برای اجرای 
طرح راهداری زمستانه، 40 اکیپ راهداری در سطح محور 

های استان در حالت آماده باش قرار دارند.
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
زنجان افزود: در این طرح، بیش از 400 نفر نیروی انسانی و 
راهدار با تجهیزات و به کارگیری ۲۵4 دستگاه ماشین آلات 
سبک،سنگین و نیمه سنگین آماده هستند.وی طول راه های 
استان را درحدود6000 کیلومتر و راه هایی که درگیر عملیات 
راهداری زمستانی خواهد بود را ۵ هزار کیلومتر عنوان کردو 
افزود: در استان 1۲ گردنه برف گیر وجود دارد که در حین 
بارش ها، کار برفروبی با اولویت گردنه های برف گیر، 
محورهای ترانزیتی و شریانی انجام می شود.نظری یادآور 
شد: همچنین برای عملیات برفروبی و یخ زدایی سطح 
جاده های استان 30 هزار تن شن و ماسه تهیه و درحال حمل 

به راهدارخانه های استان می باشد

آمادگی۴۰ اکیپ راهداری  زنجان 
در طرح  زمستانی

سبزهمیدان-درپیانتصابدکترعلیرضافیـروزفربه
ریاستدانشگاهآزاداستانتهران،اوازسمتشهردار
زنجاناستعفاکرد.استعفایاوموجبشدتاگمانهزنی
وپیشنهادهاییدررابطهباشهردارجدیددرفضای

عمومیاستانمطرحشود.
اینمسئلهدرگروهتلگرامی»خبرنگاران«موردبحث
قرارگرفتومنجربهشکلگیریگفتگویگروهیبا
مهندسجوادرحمتیشد.رحمتیکهمعاونعمرانی
استانداریهایزنجانوآذربایجانشرقیوچندین
پستاجراییدیگررادرکارنامهاشداردبهسئوالاتو
نقطهنظراتمکتوبتعدادیازخبرنگارانوکنشگران
مدنی،سیاسیاستانپاسخمکتوبداد،حاصلاین

گفتگورادرادامهمیخوانید:
حسیننجاری:شورایشهرایندورهوشهردارمنتخب
آنکارنامهیدرخشـانیدارند،بهاینخاطـرکهروح
تعاونوخردشـوراییوتشریکمسـاعیبرایرتق
وفتقاموردراقداماتکلیآنهامشهوداست.آنها
بدونهیچحاشـیهوهیاهوییبرایشهـرکارمیکنند.
آنهاباانتخابدکترفیـروزفربهعنوانیکشـهردار
کاربلدوتکنـوکراتتحـرکیبهپروژههایمختـلف
شهریدادهوموفقیتهایخوبیدرزمینههایمختلف
کسبکردهاند،بنابراینامیدمیرودشهرداریرابرگزینند
کهنبضپیشبرداموروریتمپیشرفتپروژههاازکار
نیفتدوبرایاینکاربهترینگزینهایکهبهنظرمیرسد

مهندسجوادرحمتیاست.
ازآنجاییکهرحمتی،خلاقوطراحوبرنامهریزو
دریککلامشهرسازخیلیخوشفکراست.انتظار
میرودشورایشهرزنجانبرایانتخابوجلبنظر
مساعدایشانبرایاینکاراهتمامویژهایبکندچرا
کهاومقومومکملدغدغههایعمومیاعضایشورا
برایتوسعهوآبادانیشهراست.اوباجلبحمایت
وهمـکاریاداراتونهـادهایذیربطمیتواندبرای
ساماندهیپروژهیناتمامگاوازنگومناطقشمالی
شـهرونیزبرایضلعجنوبیشـهرونـوارجنگلی
زنجانرودوحدفاصلدوپلتاریخی-پلمیربهاوپل
همدان)احتمالاً(-و...طرحتفریحی،توریستیاجـرا

کردهودرداخلمحدودهشهرینیزطرحهایماندگاری
رااجراکند،مناگرجایاینشورابودمبههرقیمتی
ایشانرابرایاینکارراضیمیکردمکهصلاحکار
شهروشورایشهردرایناست.درعینحالتاکید

میکنمکارنامهیاینشورارابایدارجنهاد.
رحمتی:سلام حسین آقای عزیز، ممنون از حسن نظر 
جنابعالی. من اسفند۷۲ که فوق لیسانسم را تمام کردم 
آقای مهندس کاظمی استاندار بودند وآقای دباغ معاون 
عمرانی، پشت شهرداری زنجان ومدیرکلی دفتر فنی به 
من پیشنهاد شد. بعداز یک هفته تحقیق مدیر کلی دفتر فنی 
را قبول کردم. دفتر فنی در سعدی وسط اول هفت تیر 
مستاجر بود. پروژه ساختمان استانداری فعلی را به دست 
گرفتم ودر عرض 10 ماه پروژه را ساختیم و استانداری 
را بهمن۷3 به ساختمان جدید منتقل کردیم. آن زمان در 
هفته نامه ی »امید زنجان« مطلبی چاپ شد با این مضمون 
که باپول دو نگهبانی استانداری می شد چندین خانواده را 

صاحب خانه کرد!
سال ۷3 پروژه گاوازنگ را که پایان نامه ی کارشناسی ارشد 
معماری ام بود با دست خالی و بدون اعتبار ازطریق ماشین 
آلات  سنگین ادارات و پول شن وماسه شروع کردم. دو 
دوره در زنجـان معـاون عمـرانی بودم که در هـر دوره 

بخش هایی از پروژه را تکمیل کردم.
خدا راشکر که امروزه شهر زنجان نیروهای زیادی در این 

حوزه دارد که کافی است دنبال شان بروید.
سعیدفقیهی:جنابنجاریاحتراماًباشناختیکهازترکیب
شوراداریمآنهادنبالشهردارباسوادوخوشفکروشجاع
نیستندواگراشتباهاًوسهواًآقایمهندسرحمتیرابرگزینند
ایشانرابهمدیرسوختهتبدیلخواهندکرد.تازمانیکه
مردمازصندوقهایرایدوربمانند،نمایندگانشایستهای
بهشوراهاومجلسوکاخریاستجمهوریواردنشده
ومآلاکشورازوجودمدیرانکاربلدمحرومخواهدماند.

رحمتی:جناب  فقیهی عزیز باتاییدفرمایش جنابعالی،شهرها 
بیشتراز یک شهردار خوب)در ساختارقانون شورای فعلی( 
به نمایندگان شورای شهر فهمیده،پخته،نخبه و کارشناس 

و با تجربه نیاز دارد.
همه جایگاه ها را به هم ریختیم.اگر جسارت به کسی نباشه 
)گر چه حضور افراد توانمند در بین منتخبین گذشته را رد 
نمی کنم(با این فیلترها، با این روش های نامشروع جذب 
رای نباید انتظار حضور افراد توانمند در انتخابات شورا یا 

مجلس را داشته باشیم.
یوسفناصری:درودجنابمهندسرحمتیعزیز.
خدماتجنابعالیوبرادرانبزرگوارتانبرکسیپوشیده
نیسـتونمـونهایازپروژههاییکهنامبـردیدمایهی
سربلندیاستاناستولیدرتوضیحپاراگرافآخرتان
معروضمکهمتاسفانهطیسالهایگذشتهنتوانستهایم
یانخواستهایم!نیروهاییرادرحوزههایمختلفپرورش
دادهودرمواقـعنیـازپایکاربیـاوریم.البتهنهاینکـه

نیروهایشایستهایدراستاننبودهاندبلکهکسانیکه
بایددستایننیروهارامیگرفتندنگرفتندوامروزدر
هرحـوزهایبهمشکلنیـروبرمیخـوریم.ازبالاترین

پست)استانداری(بگیریدتاپستهایمیانی!
رحمتی:جناب ناصری عزیز! فرمایش تون کاملاً درسته. 
متاسفانه به جای ارتقای اداری کارمندان یک اداره که به 
همین منظور در چارت سازمانی گمارده شده اند، افرادی 
به صورت مامور در راس مسئولیت هایی قرارگرفته اند که 
تعصب سازمانی ندارند وبا تغییرات سیاسی به اداره  خود 
برگشته اند. برای مثال در چند دوره گذشته بیشتر فرمانداران 
معاونین استاندار وبعضی مدیران کل از دستگاه های دیگر 
مثل سپاه و آموزش و وپرورش انتخاب شده اند و تقریباً 

هیچ اطلاعاتی از حوزه کاری خود نداشته اند.
حسیننجاری:جنابمهندسبادرکهمینذهنوذخایر
علمی،معرفتیوپتانسیلاجرایی،مدیریتیجنابعالی،
چنینپیشنهادیرادادم.فارغازهرسلیقهوگرایشی
بایدبرایتوسعهوپیشرفتوآبادانیشهرومملکت
اندیشیدونیزبایدمنتافرادیراکهظرفیتبیشتری
دارندکشیدتاتخصصوتجربهیخودراصرف

سازندگیکشورکنند.
رحمتی: آقای ناصری جواب جنابعالی را داده اند. باید 

نیروسازی شود.
صفرحیدری:جنابآقایمهندسرحمتی،سلاموعرضادب.
۱:اینکهدرزماناحداثساختماناستانداریزنجان
شهروندینظرشاینبودهبا»هزینهنگهبانیساختمان
استانداریچندینخانوادهرامیتوانصاحبخانه
کرد«ویادرمطلبدیگـرینوشتهبوددفتـراسـتاندار

آسانسوراختصاصیدارد،
]کهایندومیراجنابعالی
یـاندیدیـدیـاازقلــم
انداختهاید[ازقضایکیاز
کارمندانوقتاستانداری
بااسممستعارنوشتهبودو
امیدزنجانبهعنوانیک
رسانهمردمینظرهمهرا
منتشرمیکردازجملهاین

نظر،واینقبیلمطالبنوعاًنظرگردانندگانیکنشریه
تلقینمیشود.

۲:اینکهپروژهایرابدونداشـتنردیفبودجـهوبا
بکارگیری»ماشینآلاتادارات«و»پولشنوماسه«
شروعکردهاید،شایددرگفتگوهایشفاهیومحفلی
برایتهییجمستمعینمفیدباشد،امادرفضایمکتوب

ممکناستبهعکسخودتبدیلشود.
حاضریندرمجالسوعظوسخنرانیقرارنیستچیزی
رادرخاطرخودضبطکردهوبعدادربارهاشفکرکنند،
همینجورکهدرحالچرتزدنهستندمنتظرندافاضات
سخنرانتمامشودتابهسمتمیزپذیراییهجومببرند،
امااظهارنظرمکتوبولودریکگروهتلگرامیوفضای
مجازیباآدماهلخواندنونوشتنسروکارداردکه
متنراچندینبارزیرورومیکند.دنبالرفرنسمیگردد

وبادههامقالهوقانونتطبیقمیدهد.
درهمینمورداخیر،ممکناستازاظهارکنندهبپرسد:
ازجملهدلایلتاسیسسازمانبرنامهیکیهماینبوده
کهاعتباراتوامکاناتوماشینآلاتاداراتدولتی
خارجازبرنامههاوطرحهایمصوببکارگرفتهنشود،

ملکخوردسـیبی/ زباغرعیت بهمصداق»اگر
برآورندغلاماناودرختزبیخ«باببکارگیریماشین
آلاتاداراتدرغیرماموریتهایسازمانیبازشود،
فرداهمهیمدیراندستگاههاممکناستدههاکارعمومی
وشخصیداشتهباشندویاراجعبه»پولشنوماسه«
محلسوالاستکهیعنیچه؟اموالمنقولوغیرمنقول
دولتونهادهایعمومیبایدطبقمزایدهبهفروش
برسدووجهآنهمبهحسابخزانهواریزشود،اینکه
هرمدیریبخواهدبرایاجرایطرحیکهردیف
بودجهنداردهرچیزدمدستشراعجالتاًبفروشد،می
شودبازگشتبهعصرماقبلقاجار،پساینهمه

قانونومقرراتبرایچیست؟
رحمتی:جناب حیدری عزیزعرض ادب واحترام. منظورم  
انتقاد از نوشته امید زنجان نبود بلکه ترسیم فضای آن دوره 
بود.البته تعصب شما به نشریه مطبوع امید) که برای من 
وتمام زنجانی ها انتشار امید و پیام زنجان باعث شوق 
انرژی بود( قابل تقدیره، اما اینکه چرا از ماشین آلات 
ادارات استفاده کردیم وچرا بدون ردیف شروع کردیم، به 
استحضار می رسانم تقریباً در زمان شروع پروژه هیچ کس 
از این پروژه حمایت نکرد،رفتم پیش مهندس کاظمی یک 
نامه ای با امضای ایشان برای ادارات گرفتم تا از امکاناتشان 
استفاده کنم)چون مدیرکل بودم و قدرت چندانی نداشتم(
ماشین آلات دستگاه ها  مخصوصاً  در فصول خاص حالت 
استندبای ]آماده باش[ هستند ودر ادارات استفاده نمی کنند 
مثل ماشـین آلات راهـداری که بیشـتر در زمسـتان مـورد 

استفاده  قرار می گیرند)یعنی حداکثر راندمان(.
شن وماسه هم که اون موقع در اختیـار دفتـر فنی بود از 
برداشـت کنـندگانی کـه 
مجـوز می خواسـتند برای 
تامین شن و ماسـه یا بتن 

آماده کمک می گرفتیم.
ردیف بودجه هم مسئله 
ما نبـود، چـون اســتاندار 
درساختارگذشته درکنـار 
سازمان برنامه اعتبار راتامین
می کردندودرادامه درسال های

قول آقـای عبـدالعلی زاده بعـد کمک کـردند ولی من به 
]وزیر مسکن و شهرسازی سید محمد خاتمی[مدیریت 
بدون پول کردم تا اینکه درسـال ۸0 که به عنوان معاون 
عمـرانی به زنجـان برگشتم پروژه را به صـورت جدی 
شروع کردم. البته در قسمت سد و جنگل کاری از محل 

اعتبارات آبخیزداری شروع کردیم.
عیبی ندارد شما بنویسید آقای رحمتی پروژه گاوازنگ را 

بدون پول و بدون ردیف شروع کردند.
صمدمحمدی:جنابرحمتی،زنجاننیازبهمشاورین
باتجربهداردتایکشهردارویکاستاندار.استاندار
مجریسیاستهایدولتخواهدبودوشهردارهم
پاسخگوبهاعضایشورایشهرومسائلومشکلات
پیچیدهسازمانخود.بزرگوارانیکهدرمدیریتعالی
خدمتکردندوکولهباریازتجربهودانشمدیریتی
دارندمیتواننددریکمجمعمشورتیبرایاستان
مفیدترازمدیریتیکسازماندولتیویانیمهدولتی
باشندواستانزنجانازبابتمدیرانیکهتجربهمدیریت

عالیدارندذخیرهچشمگیریدارد.
رحمتی: جناب محمدی با احترام، اگر مشاور قوی هم 

داشته باشیم و یک استانداراستراتژیست نداشته باشید همان 
نظر مشاور هم ضمانت اجرایی نخواهد داشت. ولی اگر 
استاندار آشنا به توسعه داشته باشیم مشاور خوب را هم 

پیدا می کند.
سعیدفقیهی:پروژهگاوازنگدراشلپروژههایامروز
میتواندهماندازهیپروژههایملیارزیابیشود.حقیقتاً
خدمتماندگاریاستوبایدبهدستاندرکارانشجاع

آندستمریزادگفت.
رحمتی:من در این پروژه خیلی خون دل خوردم. روزی 
ائمه جماعت یکی از مساجد که من را می شناختند به 
من زنگ زدند و گفتند شما دیگه چرا؟ آقای رحمتی 
به فکر آخرتت باش اونجا دختر و پسر باهم میشینن و 
گناه می کنند و به پای تو نوشته می شه یک کاری بکن 
که باقیات و الصالحات برایت باشد! رفتم پیش حاج آقا 
موسوی، امام جمعه مرحوم و موضوع را گفتم، فرمودند 
به اون آقا بگو اگر این جاهانباشند جوان ها می روند در 
جای خلوت گناه سنگین تری می کنند، اینجا حداقل جلو 

چشم  هستند.
در زمان استانداری آقای رئوفی نژاد یک ظلم بزرگی به 
شهر زنجان در این پروژه شد زمین را که آماده کرده بودیم 
تا روستاییان را جابه جا کنیم بیشترش را به افراد غیر ساکن 

فروختندو روستا هم جابه جا نشد.
داستان گاوازنگ بسیار پیچیده است و رمز و راز زیادی 
دارد. متاسفانه با بانی اصلی سواستفاده آن هیچ برخوردی 
نشد. ۲4میلیارد) به قیمت سال ۸۸( زمین در زمان آقای 
رئوفی نژاد فروخته شد)۷ میلیارد معوض داده شد و بقیه 
نقدی فروخته شد(  چیزی در گاوازنگ هزینه نشد، حتی 
پول پیمانکار پروژه آماده سازی زمین هایی را که فروخته 

بودند،  ندادند.
یوسفناصر:بعدهاهماینایراد!آنامامجماعتمحترم
بهپروژهشما،منتقلشدبهجشـنوارهیآشوحتیدر
شورایشهرزنجـانبرخیازاعضارسماًاینجشنواره
راکهتوسطجنابمهندسیحییرحمتیبرادربزرگوارتان
پایهگذاریشدهبودبااینقبیلایراداتزیرسوالبردند!
فقیهی:آقایمهندسکارهایبزرگخوندلخوریهای
بزرگبههمراهدارد.اماآنچهمیماندنامخادمانبه
کشوراستکهنامشمانیزدربینآنهاتاابدخواهد

درخشید.
محمدحمزهپور:سلام.آقایمهندسسال۷۴،بهاتفاق
سهنفرازهمکلاسیها،بهعنوانکارورز)سالآخر
رشتهساختمانهنرستانشهیدمطهری(چندماهی
خدمتشمابودیم.دفترفنینرسیدهبهچهارمقدمبود.
)فکرکنمالانمالشهرداریهست(یکروزبهاتفاق
وبادستورشمابایکپاترولرفتیمواولیننقشهبرداری

طرحبزرگگاوازنگروانجامدادیم.
یادشبخیر

رحمتی: درود بر آقای حمزه پور
صمدمحمدی:جنابرحمتیارادتمندم

مجلسمشورتیمرکبازمدیرانیکهتجربهمدیریت
وقانونگذاریداشتندمیتوانندیکپشتوانهوتکیهگاه

برایاستاندرامورجاریوشرایطویژهباشند.
زمانحرکتهایفردیبهسرآمده.

رحمتی:بالاخره یک کردنیتور لازم است یا نه؟
مسئولیت متوجه یک نفر است ودر ساختار قانونی فعلی 
باید اون فرد پاسخگو باشد، ولی مشورت اساس مدیریت 
درست است. گرچه مجلس مشورتی در ساختار قانون 
نیست ولی بعضی از استانداران در گذشته یک مجمع 
مشورتی برای خود داشته اند ازجمله آقای عبدالعلی زاده 

در تبریز.
صمدمحمدی:منطوربندههممجلسمشورتیخارج

ازسیستمدولتیبود.
علیمحمدبیانی:آقایمهنـدساگرقـرارباشـدمـدام
فلانشورا،فلانکمیسـیونفلانانجمـنمشـورتی
بسازیم،کارمانمیشودشورابازیواینخودمصیبتی
است.همینشورایشهروشورایاستاناگراختیاراتش

زیادباشد،میتواندکلاستانراادارهکند.
بهنظرمنشورایاستان،بایداستاندارراانتخابکند
تابیشازاینسردولتمرکزیگرفتارکارفلاناستان
نشود.دولتمرکزیبیشازاندازهیلازم،خودشرا
مشغولاستانهاواستانداریهاکرده.جالبوخندهدار
اسـت،وزیرکشـوربخشـدارراانتـخابمیکنـد.
اینعیناینمیماندکهمعاونفلاندبسـتانرادر
فلانروسـتا،مدیرکلآموزشوپرورشانتخابکندیا

برایشحکمبزند.
شورای شهر و شورای استان هم منتخب و غیر دولتی 
هستند. اگر شورای استان در استانداری مستقر شود و 
استاندار را انتخاب کند، و بر امورات استانداری نظارت 

کند، خیلی خوب می شود.
وزیر کشور به مجلس پاسخگوست، استاندار هم باید به 
شورای استان که مجلس محلی است، پاسخگو باشد. از 
طرفی استاندار هم اختیار داشته باشد مدیران کل را انتخاب 
کند. همه ی این کارها در عرض دو هفته یا چهار هفته 

اتفاق می افتد...ادامهدرصفحهی۴)اعلانات(

چه خنجرها که از دل ها گذر کرد
گفت  و گوی گروهیِ خبرنگاران 

با مهندس جواد رحمتی در گروه تلگرامی خبرنگاران
حسین نجاری

سبزهمیدان-جلسه بررسی مشکلات تولیدکنندگان پوشاک 
شهرستان خدابنده به همت اتاق بازرگانی زنجان و با حضور 
نماینده مردم خدابنده در مجلس شورای اسلامی و مدیر 
کل تشکیل و ترویج تعاونی های وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی ظهر 1۷ آبان  در محل اتاق بازرگانی زنجان برگزار 

شد.
به گزارش همدلی زنجان؛ صمد یوسفی اصل رییس اتاق 
بازرگانی زنجان در این جلسه با بیان اینکه یکی از برنامه های 
اتاق در دوره جدید تمرکز زدایی از مرکزیت استان و توجه 
و توسعه تجاری و اقتصادی در شهرستان ها بوده است، 
اظهار کرد: شهرستان های ما دارای توانمندی های بسیاری 
در بخش های مختلف تولیدی، صنعتی، کشاورزی و معدنی 

هستند که باید توجه بیشتری به آنها شود.
وی با اشاره به توانمندی شهرستان هیدج در تولید کفش 
و فعالیت کارگاه های فراوان تولید کفش در این شهرستان، 
تصریح کرد: ماهنشان در بحث ماهی در کشور و حتی در 
جهان مطرح است، شهرستان ابهر در کشمش و شهرستان 
طارم در تولید زیتون و در دیگر شهرستان ها نیز توانمندی های 
بسیار خوبی در بخش های مختلف وجود دارد که نیاز به 

توجه و توسعه دارد.
رییس اتاق بازرگانی زنجان یکی از رسالت ها و وظایف 
اصلی اتاق را ایجاد ارتباط و آشنایی با بازارهای جهانی و 
توسعه بخشی اقتصاد در ورود به بازارهای جهانی عنوان 
کرد و افزود: شهرستان خدابنده در زمینه تولید پوشاک از 
توانمندی مطلوبی برخوردار است و این اتاق بازرگانی در 
نظر دارد تا زنجیره تولید، از ریسندگی تا بافندگی و تولید 
پنبه برای تکمیل زنجیره نساجی را با یک برنامه ریزی دقیق 

به سرانجام رساند.
یوسفی اصل از تشکیل انجمن نساجی استان به همت اتاق 
بازرگانی زنجان خبر داد و گفت: این انجمن با حضور 
تولید کنندگان کوچک و بزرگ این بخش تشکیل خواهد 
شد و اتاق بازرگانی زنجان یکی از برنامه های خود را در 
همکاری با سایر بخش های استان، بر توسعه و بالندگی 

صنعت نساجی متمرکز کرده است.
وی با بیان اینکه اتاق بازرگانی زنجان در بخش تولید کفش 
در هیدج، کشور ویتنام را به عنوان یکی از کشورهای هدف 
توسعه همکاری ها در نظر گرفته است، خاطرنشان کرد: در 
این راستا اعزام و پذیرش هیات های تجاری از استان زنجان 

به کشور ویتنام و بالعکس انجام خواهد گرفت.
صمد یوسفی اصل، فراهم سازی زمینه حضور فعالان بخش 
خصوصی و تولید کنندگان در استان زنجان از جمله پوشاک 
را در بازارهای جهانی از اهداف مهم و برنامه ریزی شده دوره 
جدید اتاق بازرگانی زنجان عنوان کرد و اظهار داشت: در 
این زمینه برنامه ریزی هایی صورت گرفته و در تلاش هستیم 
زمینه حضور فعالان عرصه های مختلف تولید و صنعت را 

در بازارهای جهانی فراهم سازیم.
وی ایجاد ارتباط تولیدکننده با دنیای خارج را از جمله 
اهداف اصلی این اتاق برشمرد و اظهار داشت: حمایت ها 
و تسهیلات لازم در راستای ایجاد ارتباط از سوی اتاق 

بازرگانی انجام خواهد گرفت.
یوسفی اصل در پایان با تاکید بر حرکت سریع تکنولوژی و 
سرعت بالا در بخش های مختلف تصریح کرد: تولیدکنندگان 
ما نیز خود را باید با علم به روز دنیا هماهنگ کرده و هرچه 

بیشتر خود را با این مباحث آشنا نمایند.
در ادامه این جلسه پورناصرانی مدیرکل تشکیل و ترویج 
تعاونی های وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، اتصال 
کسب وکارهای کوچک به کسب و کارهای بزرگ را از 
برنامه های این وزارتخانه عنوان داشت و گفت: دولت 
تسهیل کننده امور بوده و بنگاه های کوچک که هم نوآوری 
داشته و هم چابک هستند را باید طی فرایندی برای حضور 
در بازارهای فروش بزرگ تر و رفع مشکلات آنها از جمله 

فروش و برندینگ آماده کرد.
وی با بیان اینکه تسهیل و تسریع در زمینه ایجاد تعاونی ها 
از سوی دولت در دستور کار قرار دارد، تصریح کرد: این 
قبیل تعاونی ها با هم افزایی و قرار گرفتن ظرفیت ها در کنار 
یکدیگر به بالندگی و رشد خواهند رسید و زمینه حضور در 

بازارهای جدید و بزرگتر را پیدا خواهند کرد.
پورناصرانی با تاکید بر استفاده از...ادامهدرستونچاقو

تولیدات  پوشاک
 شهرستان  خدابنده  نیاز  به 

یک شهرک  تخصصی تعاونی دارد

ظرفیت کنش ها و بازیگرها در هر زمینه کاری تولیدی و 
تجاری، خاطرنشان کرد: یکی از برنامه های اصلی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ایجاد شهرک های تخصصی 
تعاونی است که در شهرستان خدابنده نیز در زمینه پوشاک به 
این موضوع نیاز داریم تا توسعه اقتصاد استان و کشور هرچه 

بیشتر فراهم شود.
احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده در مجلس شورای 
اسلامی نیز در این جلسه با تاکید بر پیگیری و حل مسائل 
مشکلات و مطالبات به حق مردم شهرستان خدابنده، اظهار 
داشت: در کنار پیگیری و حل مسائل و مشکلاتی از قبیل 
بهداشت و درمان، جاده، تامین آب شرب و دیگر موارد 
در این شهرستان، مباحثی از جمله ایجاد تعاونی ها در زمینه 

پوشاک نیز به صورت جدی پیگیری خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه یکی از مشکلات اصلی کشور عدم 
اداری  بروکراسی های  مردم و  به  واگذاری تصدی گری 
می باشد، تصریح کرد: این در حالی است که در کشورهای 
همسایه، تجربیات موفقی در زمینه واگذاری تصدی گری به 

مردم صورت گرفته و موفقیت هایی حاصل شده است.
نماینده مردم خدابنده با اشاره به نامگذاری سال جاری به 
نام جهش تولید با مشارکت مردم و لزوم عمل به منویات 
مقام معظم رهبری در این راستا اظهار کرد: در زمینه کمک 
به توسعه تعاونی پوشاک در شهرستان خدابنده، کارها 
به صورت جدی دنبال خواهد شد و هر کمک لازم در 
بخش هایی از جمله فروش و یا توسعه این بخش و تامین 
نیازهایی از جمله مواد اولیه، تهیه و تولید و تجهیزات در 

دستور کار قرار خواهد گرفت.
بیگدلی در پایان با تاکید بر اینکه حمایت درست و مطلوب 
می تواند موجب توسعه تولید و رونق آن شود، بر مباحثی از 
جمله آموزش و حمایت ها در مسیر درست آن از تولید کننده 

تاکید کرد.
جواد تاراسی فرماندار شهرستان خدابنده نیز در این جلسه 
این شهرستان در  بالای  به ظرفیت های بسیار  با اشاره 
بخش های مختلف تولید، ابراز کرد: حضور فعالان اقتصادی 
شهرستان خدابنده در اتاق بازرگانی زنجان و آشنایی هرچه 
بیشتر تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی با فضاهای کسب و 
کار، فروش و حضور در بازارهای جهانی می تواند تاثیرات 

شگرفی در توسعه و رونق اقتصادی این منطقه داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه زیرساخت های شهرستان خدابنده در 
بخش های مختلف در حال آماده سازی بوده و این شهرستان 
در مسیر توسعه حرکت خواهد کرد، گفت: باید از ابتکار 
اتاق بازرگانی زنجان در توسعه و رونق فضای اقتصادی 
شهرستان ها که در دوره جدید رخ داده، تقدیر و تشکر کرد.

طیب جعفری مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
زنجان نیز در این جلسه با تاکید بر اهمیت و پویایی بازار کار 
با توجه به پشتیبانی آن از سایر بخش ها، اظهار داشت: این 
اداره کل شاخص ها را رصد کرده و نقاط قوت و ضعف را 
شناسایی و در راستای توسعه اقتصادی شهرستان خدابنده و 

حمایت از فعالان تعاونی ها اقدام خواهد کرد.
در این جلسه همچنین فعالان پوشاک شهرستان خدابنده 
نیز به بیان دیدگاه ها و نظرات خود در بخش های مختلف 
پرداختند که از آن جمله می توان به مشکل در زمینه فروش 
و زنجیره پخش عرضه کنندگان اصلی و بزرگ، حضور 
دلالان در بازار پوشاک این شهرستان، اهمیت تبلیغات و 
رسانه در توسعه تولید و فروش پوشاک شهرستان خدابنده، 
موانع و موارد توسعه حضور در بازارهای جهانی و صادرات 
به کشورهایی از قبیل عراق و افغانستان، عدم حضور 
شرکت های کنسرسیوم صادراتی در بخش پوشاک شهرستان 
خدابنده، پیگیری مشکلات و وعده های داده شده و تحقق 
آن در راستای تسهیل و رونق تولید پوشاک شهرستان 
خدابنده، تسهیلات برای توسعه این صنعت و مشکلاتی از 
قبیل حمایت های دولتی در زمینه بیمه، مشکلات کارفرمایان 

و کارگاه ها مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

من برای پروژه ی گاوازنگ خیلی خون دل خوردم 
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راینهارت کوزلک که گادامر او را »تاریخدان متفکر« می نامید، 
از جمله اندیشمندانی است که تأملات او درباره ی »تاریخ 
مفاهیم« )History of Concepts(  و روش شناسی خاصی که 
در این زمینه بنیاد نهاد، در سال های اخیر بیش از پیش مورد 

توجه محققان ایرانی قرار گرفته است.
نخستین بار نام او در نشستی که درباره ی نقد پروژه ی فکری 
سیدجواد طباطبایی برگزار شده بود، بر زبان هاشم آقاجری 
به وجهی طعنه آمیز و به زعم خویش رسواگرایانه بر زبان آورده 
شد. از جنجال های آن نشست و اتهام »انتحال« صادرشده در 
آن که بگذریم، در سالیان اخیر برخی از مترجمان به بازگردان 
بخشی اندک از آثار کوزلک همت گمارده اند و اینک داود 
بیات، نویسنده ی کتاب »تحول مفهوم دولت در ایران معاصر« 
کوشیده با استفاده از رهیافت نظری کوزلک به این پرسش 
بپردازد که »مفهوم دولت در تعامل بی واسطه با تجربه  ی 
تاریخی ناشی از بحران نوپدید حاصل از هویداشدن مفهوم 
نوین دولت، در دوران آستانه ای خود، با کدامین لایه های 
معنایی خود در زبان زمانه، ظاهر شده و چه تحولات معنایی 

و مضمونی را تجربه کرده است؟«
در همین پرسش بنیادین کتاب، ردپای رویکرد کوزلک 
مشهود است. می دانیم که پروژه ی او بر »تاریخمندی مفاهیم« 
متمرکز است و مفروض اساسی آن این است که مفاهیم 
بنیادی چون دولت، دموکراسی، جمهوری، سلطنت و... در 
بستر تجربه های تاریخی متفاوت، در افق های انتظار مختلف 
و بنا به قرارگیری در »زمان آستانه ای«، مضامین و دلالت های 
خاص خود را پیدا می کنند که با آن فهم فرازمانی و فرامکانی 
که از »ایده« متافیزیکی و افلاطونی شایع است، تفاوتی معنادار 

دارد.
از این منظر، بیات بر طرز ظهور بحرانیِ آگاهی از دولت 
در ایران تکیه می کند و با تمرکز بر دوره ای از تاریخ دوره 
 ـ از وقوع جنگ های ایران و روس به مثابه ی »آغاز  قاجار 
دوران آستانه ای ایران« تا مشروطه چونان »نقطه اوج« آن ـ 
می کوشد نشان بدهد چگونه در این بازه ی تاریخی، فهم های 
متفاوت از دولت در جدال و رقابت با یکدیگر، در تعامل 
دیالکتیکی »زبان« و »واقعیت« )یا همان مفهوم و تاریخ( به 
شکل رویارویی و »هم زمانی ناهمزمان ها« به شکل گیری 

فضایی بحرانی و آکنده از ابهام و ایهام می انجامد.  
براساس نظریه »لایه های زمان« کوزلک، در »زمان آستانه ای 
ایران«، دو مفهوم قدمایی و جدید از دولت در میان  ایرانیان 
ظهور پیدا می کند. این دو لایه، نظیر دو قشر از لایه های خاک 
از یکدیگر مجزا هستند، اما در عین حال در کنار هم هستند. 
از بعُد مکانی فاصله ای اندک با یکدیگر دارند، اما از نظر 
زمانی به دو جهان تعلق دارند و بنابراین فهم از دولت در این 
دوره در حد فاصل این مناظره پیدا و پنهان، لاجرم به طرزی 

تنش آمیز، نضج می یابد.
 در یک لایه با سویه های ظل اللهی، پدروارگی، شبان وارگی 
و سلطنت مستقله مواجهیم و در لایه ی دیگر مفهوم جدید از 
دولت با مفاهیمی همبسته ی آن چون »قانون«، »تفکیک قوا« 

و »انقلاب« در آستانه ی آگاهی ایرانی قرار می گیرد. 
اهمیت پژوهش بیات در آن است که با تقسیم بندی مفصل 
و با ارجاع گسترده به منابع )تجربه زبانی( و رخدادها )تجربه 
عینی(سیر تطور هم زمان این دوگانه های ناهمزمان را توضیح 
می دهد.او در فصل دوم درعین حالی که از فهم قدمایی ازدولت 
لایه برداری معنایی می کند، خواننده را بدین نکته نیز رهنمون 
می کند که در نیمه ی اول قرن سیزدهم هجری شمسی درک 
قدیمی از دولت که دولت را امری ازلی و طبیعی می پنداشت، 
دچار بحران و ابهام شده است.در ادامه در فصل سوم به تجربه ی 
امیرکبیر و ملکم خان در دوره ی »بحران، نقد و نوآوری« چونان 

تکوین اولیه ی مفهوم جدید دولت می پردازد. 
این تجربه ی نوظهور البته دردوره ای که بیات آن را»دوره  بحران 
و نقد« می نامد،واکنش هایی نیز از جانب گروه مقابل در بر دارد؛ 
متونی چون »رساله های جهادیه« که می کوشند با »بازگشت به 
لایه های معنایی مفهوم قدیم دولت، بحران عارض بر آن را 
رفع کنند.« بازسازی مفهوم قدیم دولت در قالب »سلطنت 

مستقله مطلقه« نیزاز همین منظر قابل توضیح است.
 در فصل چهارم، همین »تداوم ابهام در مفهوم قدیم دولت« 
صورتبندی می شود. در فصل پنجم اما با تاکید بر ماجرای 
رژی )بحران تنباکو( و  ترور ناصرالدین شاه و با کاوش پیرامون 
ظهور زبانی فهم نوین دولت در میان بازرگانان ایرانی در قالب 
»مجلس مشورتی تجار« و نیز.... ادامه در ستون )آبگینه(     

علی  اوجاقلی

سود کارآفرینان اجتماعی به عموم مردم باز می گردد، 
اماسودکارآفرینان اقتصادی به سرمایه گذار باز می گردد.
کسب  وکار اجتـماعی بر ویژگیِ از خودگذشـتگی 
انسـان ها و تمایل برای کمک به هم نوع اسـتوار است 
و می تواند ایده هایی را پشـتیبانی کند که سبب بهبود 
شرایط شود و بر روی زندگی مردم منطقه اثر بگذارد

سرچشمه-محمدمهدی طهرانچی،رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
طی حکمی علیرضا فیروزفر را به عنوان رئیس دانشگاه آزاد 

اسلامی استان تهران منصوب کرد.
حکم دکتر طهرانچی به این شرح است:

برادر گرامی جناب آقای دکتر علیرضا فیروزفر 
با سلام 

با توجه به مراتب تعهد و سوابق اجرایی ارزنده جناب عالی به 
موجب این حکم به عنوان »سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی 

استان تهران« منصوب می شوید.
از جناب عالی انتظار می رود با بهره گیری از کلیه ظرفیت های 
معنوی و مادی و سرمایه های انسانی دانشگاه به ویژه تقویت 
نقش آفرینی مدیران واحد های دانشگاهی در جهت تحقق 
منویات مقام معظم رهبری مبنی بر حفظ کیان دانشگاه، 
گسترش فضای انقلابی و ارتقای علمی دانشگاه و همچنین 
اجرای برنامه ۵ ساله دانشگاه آزاد اسلامی و اعتلای واحد های 

دانشگاهی بر اساس محور های ذیل اهتمام ورزید:
 ـ استقرار مبانی دینی و فرهنگی و توجه به امر تربیت در کنار  1
آموزش به عنوان رکن اساسی سیاست های فرهنگی دانشگاه

۲  ـارتقا کیفیت آموزشی متناسب با نیاز های جامعه در طرح 
آمایش سرزمین

 ـ ارتقای سطح پژوهش های کاربردی و توسعه ای و استفاده  3
بهینه از پژوهش های تحصیلات تکمیلی در حل مشکلات 

کشور در چهارچوب طرح پایش آزاد
 ـارتقای فرهنگ سازمانی و پیاده سازی نظام چابک اداری  4
و ایجاد فرهنگ پاسخگویی و حفظ کرامت انسانی خانواده 

بزرگ دانشگاه و ذینفعان آن
 ـافزایش بهره وری همه عوامل در چهارچوب رسالت   ۵
دانشگاه با تاکید بر رعایت قوانین و مقررات از طریق اجرای 
طرح های سرمایه گذاری با هدف بسترسازی برای نوآوری 

فناورانه و اشتغال دانش بنیان اعضای خانواده بزرگ دانشگاه
 ـصیانت از دارایی ها و سرمایه های دانشگاه با رعایت   6
انضباط مالی و مدیریت و کاهش هزینه های غیر ضرور با 
تاکید بر استفاده از کالا های ایرانی به منظور تقویت و حمایت 

از تولیدات داخلی
۷  ـهدایت و هماهنگی یکپارچه بین واحد های زیر مجموعه 
استان در چهارچوب رسالت ها، اهداف و ماموریت های 
دانشگاه در سطح ملی و استان و نظارت بر حسن اجرای 

امور در این واحد ها
 ـ تعامل موثر و الهام بخش با هیأت امنا و مسئولین استانی   ۸
و کمک در جهت توسعه هوشمند منطقه ای در استان مبتنی 

بر طرح آمایش دانشگاه
امید است با اتکال به درگاه ذات اقدس احدیت در راه خدمت 
به اسلام و مسلمین و اهداف مقدس نظام جمهوری اسلامی 

موفق و موید باشید.
گفتنی است دکتر علیرضا فیروزفر دارای مدرک دکتری 
عمران است که دارای سوابقی از جمله شهردار زنجان و 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان زنجان است.

ادامه از ستون آب 
 بازسازی مفهوم قدیم دولت با تاکید بر »مطلقیت سلطنت 
مطلقه«، »تزلزل مفهوم قدیم دولت« در دوره »بحران و اعتراض« 

به بحث گذاشته می شود. 
موضوع فصل ششم »طلوع مفهوم انقلاب در افق فهم ایرانی« 
و آثار تکوین این فهم بر فهم دولت است و در آن نویسنده 
آگاهی نوظهور از دولت را که اینک شکلی توده ای یافته، 
از طریق بررسی شب نامه ها، تلگراف ها، مجالس وعظ و 
سخنرانی های کسانی چون میرزاآقاخان کرمانی، جمال الدین 
واعظ اصفهانی و ملک المتکلمین به بررسی می نشیند.  
درنهایت در فصل هفتم اما مجلس شورای ملی به مثابه »مکان 
عینیت یافتن مفهوم نوین دولت« و قانون اساسی چونان 
تبلور این منازعه تاریخی در ساحت زبان قانون به بحث 
گذاشته می شود؛ امری که خود را در تقابل دو مفهوم »دولت 

مشروطه« و »دولت مشروعه« نشان می دهد. 

 پدیدارشناسی آگاهی ایرانی 
از مفهوم دولت

شهردار زنجان 
»رئیس دانشگاه آزاد تهران«  شد

سرچشمه-دکتـرفرح جمـال، مدیر 
عامل مؤسـسه خیریه ی »استاد  روزبه« 
زنجان اظهار کرد: وظیفۀ این مؤسسه 
پرورش انسان تاب آور دربرابر مشکلات، 
انسـان تلاش گر و انسـانی است که از 
حاشیه به متن جامعه منتقل شود، به 
بیان دیگر، هدف، پرورش انسان هایی 
است که قدر خودشان را بدانند و شأن 

انسانی خود را حفظ کنند.
 هفـتاد ودومین نشـست »یک چای، 
یک تجربه« در سال 1403، دوشنبه 30 
مهرماه با حضور دکتر فرح جمالی؛ 
مدیرعامل مؤسسۀ خیریۀ استاد روزبه 
زنجان و جمعی از فعالان اجتماعی و 
نمایندگان خیریه ها و سمن ها در محل 

آکادمی خیر ایران برگزار شد.
 فرح جـمالی؛ دکتـر داروسـاز و مدیر 
عامل این خیریه، ضمن ابراز خشنودی 

از حضور در این نشست گفت: در مؤسسات خیریه 
به جای کلمه مأموریت از کلمه رسالت استفاده می کنیم 
و معتقدیم از هر نظر کلمه رسالت زیباتر است. وظیفۀ 
موسسۀ روزبه پرورش انسان تاب آور در برابر مشکلات، 
انسان تلاش گر و انسانی است که از حاشیه به متن جامعه 
منتقل شود. مؤسسه ما وظیفه دارد انسان هایی پرورش 
دهد که قدر خودشان را بدانند و شأن انسانی خود را 

حفظ کنند.
 تعریف و ویژگی  کارآفرینی

 مدیرعامل مؤسسۀ خیریۀ استاد روزبه دربارۀ تعاریف و 
ویژگی های کارآفرینی بیان کرد: امروز می خواهم مروری 
بر موضوع کارآفرینی اجتماعی داشته باشم؛ زیرا خیلی 
هم به مؤسسه روزبه بی ارتباط نیست. کارآفرینی به معنای 
فرایند خلق ارزش جدید مادی یا معنوی، با استفاده از 
یک تلاش متعهدانه است. کارآفرینی حدود 300 سال 
قدمت دارد. یکی از مهم ترین تعاریف کارآفرینی، پیگیری 
فرصت هایی است که فراتر از منابع در دسترس قرار دارد. 
کارآفرین معمولاً فرصت را در تهدیدها و مشکلات 
می بیند. ممکن است افراد عادی از کنار مشکلات و 
تهدیدات عبور کنند، اما کارآفرین راه حل های خلاقانه ای 

را ارائه می دهد که تهدید را تبدیل فرصت می کند.
 جمالی با اشاره به مفهوم کارآفرینی اجتماعی بیان کرد: 
کارآفرینی اجتماعی حاصل تلفیق نوآوری اجتماعی و 
کارآفرینی است که با ایجاد کسب وکارهای جدید، تولید 
محصول یا خدمتی نو در جامعه، ایفای نقش می کند. 
اگر بخواهیم کارآفرینان اجتماعی و اقتصادی را مقایسه 
کنم باید بگویم کارآفرینان اجتماعی با هدف ایجاد 
ارزش افـزوده اجـتماعی تلاش می کننـد، در حـالی که 
هدف کارآفرینان اقتصادی، ایجاد ارزش افزوده، سود و 
درآمد است. منشأ فرصت کارآفرینان اجتماعی نیازهای 
برآورده نشده اجتماعی است؛ یعنی فرصت از مشکل 
کشف می شود، در حالی که منشأ فرصت کارآفرینان 
اقتصادی، نیازهای برآورده نشده اقتصادی است. سود 
کارآفـرینان اجتـماعی به عمـوم مـردم بازمی گردد، اما 
سود کارآفرینان اقتصادی به سرمایه گذار بازمی گردد. 
کسب وکار اجتماعی بر ویژگیِ از خودگذشتگی انسان ها 
و تمایل برای کمک به هم نوع استوار است و می تواند 
ایده هایی را پشتیبانی کند که سبب بهبود شرایط شود و بر 

روی زندگی مردم منطقه اثر بگذارد.
 اهداف کارآفرینی اجتماعی و اقتصادی

 وی در ادامه با اشاره به اهداف کارآفرینی اجتماعی و 
اقتصادی عنوان کرد: هدف کارآفرینی اجتماعی به وجود 
آوردن اکوسیستمی است که متوجه به ثمر رساندن ایده ها 
و معرفی ارزش های جدید باشد. کارآفرینان اجتماعی 
فرصت ایجاد یا افزایش سرمایه اجتماعی را به وجود 
می آورند. کارآفرینان اجتماعی انجام مأموریت های انسان  

دوستانه رااز طریق فعالیت های کسب وکارممکن می کنند.  
برای کارآفرینی اقتصادی به سرمایه  اقتصادی نیاز است اما 
در کارآفرینی اجتماعی، یکسری موضوعات مانند وقف، 
قرض الحسنه و...مهم است که سرمایه مورد نیاز برای 

کارآفرینی اجتماعی محسوب می شوند.
 مدیرعامل مؤسسۀ خیریۀ استاد روزبه با اشاره به مشارکت 
مردم و نقش آن در سرمایۀ اجتماعی بیان کرد: مشارکت 
مردم و نهادهای اجتماعی زمینه را برای انجام مشارکت 
اجتماعی به وجود می آورند. به همین دلیل است که 
وجود فضاهای داوطلبانه از نشانه های سرمایه های 
اجتماعی است و امروزه یکی از شاخص های توسعه 
اجتماعی در کشورهای مختلف، سرمایه اجتماعی است، 
نه سرمایه بانکی. زمانی که فرد نسبت به جامعه تعلق 
خاطر داشته باشد، از انگیزه تیمی بالا برخوردار باشد و 
همچنین برای کار جمعی انگیزه داشته باشد، می توان 
گفت که سرمایه اجتماعی خوبی در چنین جامعه ای 

وجود دارد.
 جـمالی با نگاهی به چالش های جامعه تصـریح کرد: 

چالش هایی مانند فقر، بی ماری، اعتیاد، بیکاری، بزهکاری 
و تخریب محیط زیست، هزینه های اجتماعی جامعه 
است. با استفاده از سرمایه اجتماعی جامعه باید هزینه ها 
و چالش های جامعه را حل کنیم. سازمان های مردم نهاد 
وظیفه مهمی برعهده دارند و زمینه را برای انجام مشارکت 
مردم، ایجاد فضایی برای انجام مسئولیت اجتماعی و 
افزایش سرمایه اجتماعی فراهم می کنند. همه این موارد 
می تواند زمینه ساز توسعه باشد که توسعه نیز آگاهی و 
دانش را به دنبال دارد. آموزش یکی از مهم ترین راه های 
محرومیت زدایی در قرن ۲1 است؛ مخصوصاً آموزش 
فراگیر نقش مهمی در این موضوع دارد. آموزش فراگیر 
آموزشی است که برای تک تک افراد، متناسب با نیاز فرد 
طراحی و اجرا می شود. آموزش فراگیر یکی از عوامل 
توسعه اجتماعی تلقی می شود. هدف از آموزش فراگیر 
بازگرداندن افراد جداشده از زندگی به دامان جامعه است. 
افراد حاشیه نشین و افرادی که نقشی در تولید و فرهنگ 

جوامع ندارند، باید به جامعه بازگردند.
 مؤسسه خیریۀ استاد روزبه؛ از تأسیس تا اهداف

 وی در ادامه صحبت های خود، به معرفی مؤسسۀ خیریۀ 
استاد روزبه پرداخت و گفت: مؤسسۀ خیریۀ روزبه یک 
سازمان مردم نهاد و یک خیریۀ آموزش محور است. این 
مؤسسه کاملاً مردمی، غیردولتی، غیرسیاسی و غیرانتفاعی 
محسوب می شودوبا استفاده ازانرژی،تخصص و علاقۀ  
نیروهای متخصص شروع به فعالیت کرده است. مؤسسه 
خیریۀ روزبه درسال13۷۸ به ثبت رسیدوجامعه هدف آن 
ارائه خدمت به زنان سرپرست خانوار، زنان بدسرپرست 
و کودکان خانواده های بدسرپرست و در معرض آسیب   
بود. اما هدف اصلی این مؤسسه را باید توانمندسازی 
جامعه هدف دانست. مددجویان که در چرخۀ آموزشی 
این مؤسـسه قـرار می گیـرند، با آمـوزش مهـارت های 
حرفه ای در تولید محصـول بازارمحـور شرکت دارند. 
مشکلی که در وهله اول تشخیص داده شد این بود که 
ما نمی توانیم به فرد نیازمند فقط با دادن پول و امکانات 

کمـک کنیـم، بلـکه بایـد 
در کنــار ارائـه کمـک، به 
استعدادها و توانمندی های 
این فرد نیـز توجه کنـیم. در 
واقع این موضوع صورت  
مسـئله بود و ما بـرای حـل 
آن شـروع به آموزش افـراد 

کردیم.
 مدیرعامل مؤسسۀ خیریۀ استاد روزبه تصریح کرد: باید 
آموزش در رشـته هایی اتفاق بیفتد که در بازار خریـدار 
داشته باشد. ما می توانستیم خدماتی مانند غذا و یکسری 
خـدمات برای افـرادی که زمان کافی برای انجـام این 
خدمات ندارند، ارائه دهیم. اما به افراد آموزش می دهیم و 
یک دوره کارآموزی می گذارند و در همین زمان هم یک 
کمک هزینه برای آن ها درنظر می گیریم. افراد از خدماتی 
که ارائه می دهند درآمد کسب می کنند. فرد باید یاد بگیرد 
که از استعدادهایش استفاده و هزینه معیشت خود را تأمین 
کند؛ چه اینکه از این راه بنیاد خانواده نیز تقویت می شود. 
فقر، مادر فسادها است. اگر فرد نیازمند بتواند خود را از 
فقر نجات دهد قطعاً زندگی خود را نجات داده است. 
مؤسسۀ خیریۀ روزبه یک محیط کار واقعی دارد؛ یعنی 
آموزش های ما صرفاً تئوری و در کلاس نیست، بلکه 
کاملاً عملیاتی است. مددجو از روز اول که وارد محیط 
می شود، تمام نکات لازم را یاد می گیرد و با تمرین و 
تکرار، آن ها را برای خود ثبت می کند و این کار در محیط 

کار واقعی اتفاق می افتد.
 همکاری روزبه با سازمان فنی وحرفه ای

 وی در ادامه افزود: مؤسسۀ ما با سازمان آموزش فنی  و 
حرفه ای قرارداد همکاری دارد و می توانیم به مددجویان 
کارت مهارت بدهیم. به همان اندازه ای که با کمبود منابع 
مالی مواجه هستیم با کمبود منابع انسانی هم مواجهیم 

و علی رغم افزایش جمعیت، افراد کارآمد اندکی داریم. 
سعی می کنیم در مؤسسه افرادی را آموزش دهیم که برند 

روزبه باشند و این اتفاق در حال افتادن است.
 جمالی دربارۀ مهم ترین دستاورد مؤسسۀ خیریۀ استاد 
روزبه گفت: مهم ترین دستاورد مؤسسه، حفظ شأن 
انسانی، عزت نفس، بها دادن به شخصیت و در نتیجه 
شکوفایی استعدادها و توانمندی های مددجویان است. 
از نظر اجتماعی نیز می بینیم که افراد مددجو بعد از چهار 
- پنج ماه رفت وآمد در مجموعه، نسبت به حقوق و 
مسئولیت های خود کاملاً آگاه می شوند. روزبه می خواهد 
مسیر را هموار کند تا محرومین بتوانند به اوج شایستگی 
خود برسند و این هدف بدون مشارکت و عزم همگانی 

امکان پذیر نیست.
 مدیرعامل مؤسـسۀ خیـریۀ اسـتاد روزبه با اشـاره به 
چـالش های مؤسـسه بیـان کرد: مؤسـسه چالش های 
متفـاوتی دارد که برخی از آن ها برای دیگـر موسسه ها 
نیز آشنا است؛ مانند ثبت و تمدید مجوز مؤسسه، تأمین 
منابع مالی، بسیج منابع انسانی و فرهنگ سازی در میان 
خیرین. خیرین همانند مسائل مربوط به سلامت، در 
مسائل اجتماعی خیلی مایل به کمک کردن نیستند. ما 
هم اجازه نداریم که بخواهیم برای جذب خیرین جهت 
کمک در مسائل اجتماعی تبلیغات انجام دهیم و این یک 
چالش بزرگ است. البته به صورت کلی می توان توضیح 
داد که مثلاً کار مؤسسه ما چیست، اما فراتر از این حد خیر. 
همچنین تأمین و تجهیز زیرساخت ها، خلأهای قانونی، 
مالیات و بیمه نیز جزء چالش های مؤسسات محسوب 
می شود. البته ما در مسئله مالیات و بیمه مخالفتی نداریم؛ 

زیرا قانونمند  هستیم.
 جمالی در ادامه افزود: از سال 1396 معاونت امور زنان 
و خانواده ریاست جمهوری به الگوی کارآفرینی روزبه 
توجه داشته و سعی کرده است این الگو را در دیگر 
استان ها نیز پیاده کند. بر همین اساس تا به امروز این 
الگو در 10 استان دیگر اجرایی شده است و در هر استان 
تعـــدادی از خـانم ها را 
تحـت پوشش قـرار داده 
است، اما شمول مراحـل 
کـار هنـوز حـل نشـده 
اسـت. زمانی که خانمی 
در مؤسسه ما کارآموزی 
می کـند مـا نگــران این 
هستیم که ایشان با اینکه 

تلقی می شـود و این جـز کارگـر ما نیسـت، اما کارگـر 
خلأهای قانونی است.

 روزبه چگونه برای زنان نیازمند کاریابی می کند؟
 وی دربارۀ شرایط کاریابی برای خانم های نیازمند گفت: 
زمانی که یک خانم به مجموعه ما مراجعه می کند اگر به 
اندازه کافی توانمند باشد او را به واحد کاریابی معرفی 
می کنیم تا وارد بازار کار شود. اما اگر فاقد هرگونه مهارت 
یا سوادی باشد، وی را وارد مؤسسه می کنیم و بعد از 
ارزیابی از لحاظ اخلاقی، روانی و جسمی  به یکی از 
کارگاه ها معرفی می شود و در آنجا شش ماه آموزش 
می بیند. در زمان کارآموزی و آموزش نیز یک مبلغی را به 
عنوان کمک هزینه دریافت می کند. در حال حاضر حداقل 
دریافتی وزرات کار هشت میلیون تومان است و ما چهار 
میلیون تومان به کارآموز یا فردی که آموزش می بیند 
پرداخت می کنیم و سعی می کنیم مشکلات مالی آن ها 
را کاهش دهیم. همچنین سبد اقتصادی خانواده را ماهانه 
به آن ها تقدیم می کنیم. فرزندان آن ها نیز در کلاس های 
مختلف آموزشی شرکت می کنند  و مدرسین به صورت 

داوطلبانه  در این زمینه فعالیت می کنند.
جمالی بااشاره به رشته هایی که در مؤسسۀ خیریۀ استاد 
روزبه آموزش داده می شـود بیان کـرد: ما 3۸ رشـته را 
آموزش می دهـیم که در سـازمان فنی و حـرفه ای کشـور 
ثبت شده است. حدود 430 قلم محصول داریم و این 

محصولات در فروشگاه های ما به فروش 
می رسد و درآمد آن به مددجویان تقدیم 
می شـود. مـا به خانـواده هایی که زمـان 
کمی دارند تا با فرزندان خود بگذارند، 
سبد اجتـماعی تقدیم می کنیم و بچه 
در اینـجا می آمـوزد که چگونه شـاد 
باشد و تفـریح کند و برای این منـظور، 
برای آن ها اردوهای یک روزه تدارک 
می بینیم. همچنین کارگاه های مختلفی 
برگـزار می کنیـم که کارگـاه آمـوزش 
پیشگیـــری از اعتـیاد و آسـیب  های 
اجتماعی و کارگاه پیشگیری از دیابت و 

فشارخون از آن جمله اند.
 وی در پاسخ به این پرسش که چرا 
نام مؤسسه را استاد روزبه گذاشتید؟ 
گفت: اسـتاد رضا روزبه یکی از افـراد 
تأثیرگذار در فضـای آموزشی زنجـان 
بوده است. ایشان فیزیک دانی بسیار 
تلاش گر، پاک دست و نوع دوست بود که در سال 13۵۲ 
به رحمت خدا رفت. به ما پیشنهاد دادند نام مؤسسه را 
استاد روزبه بگذاریم و ما هم با اشتیاق قبول کردیم و در 
حال حاضـر نیـز از این نام بسـیار راضی هسـتیم و از آن 
انرژی می گیریم.  مدیرعامل موسسۀ خیریۀ استاد روزبه 
در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه آیا از روز اول 
افتتاح مؤسسه در آن دخیل بودید یا خیر؟ بیان کرد: بله، 
عضو بودم و از سال 13۸1 هم مدیرعامل شدم. از ابتدا در 
خانواده، فردی بودم که نسبت به دردهای بقیه بی اعتنا نبودم 
و این باعث شد به سمت این کار بیایم. بعد از دانشگاه 
به دلیل علاقه ام به زنجان به آنجا بازگشتم. از مشارکت و 
کارهای جمعی همیشه لذت می بردم. در رشته داروسازی 

تحصیل کردم و در حال حاضر نیز داروخانه دارم.
 در روزبه چه خدمات و مشاغلی ارائه می شود؟

 جمالی در پاسخ به این پرسش که درمؤسسه شماچه 
مشاغل وخدماتی ارائه می شود؟بیان کرد: افراد به مؤسسه 
روزبه می آیند، آموزش می بینند وممکن است در خـود 
مجموعه روزبه مشغول به کارشوندیا به سازمان دیگری 
معرفی شوند. ما تا یکسال بعد از اینکه افراد از مجموعه 
رفتند، پیگیر آن ها هستیم که ببینیم به چه کاری مشغولند. 
بیشتر آن ها درخانه مشغول همان کاری هستند که آموزش 
دیده اند؛ مانند بافندگی، خیاطی و.. . آن ها ار توانایی ای که 
کسب کرده اند، استفاده می کنند. مسئله دیگر، قطع زنجیره 
فقر است. بچه هایی که در چنین خانواده های محرومی 
بزرگ می شوند، طبیعتاً فقر به آن ها به ارث می رسد و در 
معرض وسوسه های مختلفی قرار می گیرند. اگر بتوانیم 
با این آموزش فضای خانه را به شکلی دربیاوریم که 
آن ها دیگر وسوسه نشوند و راهشان را پیدا کنند، کار 
بزرگی انجـام داده ایم. دو چیـز خـط قرمز مؤسسه است؛ 
اول »دروغ« و دوم »نمی توانم«. سعی می کنیم از این دو 
مورد دوری کنیم. شغل های زیادی در مؤسسه آموزش 
داده می شود و برای آن ها بازار کار هم وجود دارد؛ مانند 
جواهرسازی با استفاده از سنگ های قیمتی که بیشتر 

خانم ها در خانه انجام می دهند. 
 وی درادامه افزود: یکی از مشکلات مربوط به خانم هایی 
است که کار را به صورت حرفه ای آموخته اند اما باید این 
کار را به بازار ببرند و به فروش برسانند و این برایشان 
دشوار است. اما ما شرایطی را ایجاد کرده ایم که آن ها 
محصولاتشان را بیاورند تا مؤسسه برایشان بفروشد. 
همچنین کار پتینه و تابلوسازی نیز انجام می دهیم. فضایی 
را ایجاد کرده ایم که فرد به مؤسسه بیاید و به افراد آموزش 
دهد و ما هم در عوض آموزش، فضایی در اختیار او قرار 
می دهیم تا محصولاتش را به فروش برساند. برند خیاطی 
مؤسسه ما با نام »بهِ کالکشن« درحال فعالیت است. همچنین 
یک فروشگاه لباس در شهر زنجان داریم که کارهایی که 
خود خانم های مددجوی ما طراحی و دوخت می کنند در 
آنجا به فروش می رسد. البته کارهای بافت نیز در زنجان 
بسـیار پرطـرفدار اسـت و مددجویان زیادی به این کـار 
 ـ  ذای  مشغول هسـتند. در یک روز تقریبـاً ۲0 تا ۲۵ نوع غ

مختلف در مؤسسه پخت می شود و به فروش می رسد.
 خیرین؛ مهم ترین تأمین کنندگان منابع مالی روزبه

 جمالی در پاسخ به این پرسش که منابع مالی مؤسسه 
چگونه تأمین می شود؟ گفت: مهم ترین منابع مالی ما 
توسط خیرین تأمین می شود. تقریباً یک میلیارد تومان در 
ماه هزینه پرسنل پرداخت می کنیم و برای برخی افراد 
بیمه هم پرداخت می کنیم. به همین جهت، هزینه ای 
که از فروش محصولات به دست می آید زیاد نیست 
و این هزینه به خود مددجویان پرداخت می شود. خیرین 
مبالغ کوچک و بزرگی را به ما کمک می کنند. همچنین 
کمک های غیرمالی نیز وجود دارد. اگر خیرین گفته 
باشند هزینه باید در یک راه مشخص صرف شود ما 
طبق خواسته خیرین عمل می کنیم، اما اگر به هیئت مدیره 
واگذار کرده باشند، طبق نیازهای مؤسسه عمل می کنیم.

برگرفته  از پایگاه خبری تحلیلی خیر ایران

روزبه؛خیریهایکهامیدمیآفریند
مهسا  ا حمدی

دوست عزیز  جناب سردار محمد بهرامی
مصیـبت  وارده   را   به  جنابـعالی تسـلیت می  گوییـم. 
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سمیه محرمی)صدای زنجان(: »مولانا همتی انگورانی« از 
شاعران توانا و در عین حال ناشناخته اواخر قرنِ دهم هجری 
و اوایل قرن یازدهم است، افراد مطلع می گویند سنگ قبر این 

شاعر پس از کشف، مفقود شده و دیگر دیده نشده است!
 »مولانا همتی انگورانی« از شاعران توانا و در عین حال 

ناشناخته اواخر قرنِ دهم هجری و اوایل قرن یازدهم است.
وی از شاعران از وی حدود ۷ هزار بیت شعر در سه زبان 

اصلی فارسی، عربی و ترکی باقی مانده  است.
اشعار »مولانا همتی انگورانی« در ۲ دفتر شعر هستند که جلد 
نخست شامل ۲ هزار و ۵۰۰ بیت است که درباره علی ابن 
ابی طالب )ع(، امام اول شیعیان و اهل بیت سروده شده است.

هم چنین دفتر دوم شامل ۴ هزار و ۵۰۰ بیت در قالب های 
غزل و قصیده سروده شده است. مولانا همتی انگورانی در 
انگوران از شهرستان ماهنشان استان زنجان متولد شد، و گفته 
می شود در زمان شاه اسماعیل صفوی برای ترویج مذهب 

تشیع مسافرت هایی به امپراطوری عثمانی داشته است.
 مولانا همتی انگورانی در سرزمین خود نیز گمنام است

رضا قاسمپور؛ معلم زنجانی به عنوان فردی که نخستین 
نشانه ها از حیات مولانا همتی انگورانی شاعر بزرگ در 
انگوران را کشف کرده است، در گفت و گو با صدای زنجان با 
اشاره به اینکه در سال ۱۳۷۳ به عنوان مدرس ریاضی تدریس 
در هنرستان شبانه روزی معدن )جوار شرکت کالیسمین 
بخش انگوران زنجان( کار خود را آغاز کردم، اظهار کرد: 
با توجه به اینکه در دوره دانشجویی مقاله ای در فصل نامه 
»وارلیق« پروفسور جواد هئیت تهران با عنوان مولانا همتی 
انگورانی به قلم دولت آبادی خوانده بودم، نسبت به این شاعر 
علاقه مند شده بودم.معلم زنجانی با اشاره به اینکه با الهام از 
این مقاله پس از پایان کار در مدرسه به روستاهای اطراف 
رفته و دنبال رد پایی از همتی انگورانی بودم، بیان کرد: برای 
تشویق دانش آموزان فراری از درس ریاضی، ۱۰ نمره کلاسی 
را منوط به جمع آوری اطلاعاتی از مولانا همتی انگورانی کردم 
که خروجی ناامید کننده بود.وی بیان کرد: حُسن این کار ایجاد 
حساسیت ویژه در اهالی انگوران نسبت به وجود شخصیتی 
الهام بخش و تاریخی در سکنه بومی و مهندسان و کارکنان 
شرکت کالیسمین بود.قاسمپور با اشاره به اینکه بالاخره در 
عصر یکی از همان روزها که با دانش آموزان نقدی و میرزایی 
در جستجوی این شاعر پرآوازه در انگوران بودیم به طور 
تصادفی سنگ قبر مولانا همتی انگورانی را در بخش »خانلیق« 
در حوالی روستای »کهنه کند« روستای انگوران کشف و 
شناسایی کردیم، اضافه کرد: »نقدی« عکسی از سنگ تهیه کرد 
و من با سفر به زنجان با اشتیاق موضوع را به کریمی باغبان دبیر 
صفحه ترکی نشریه امید زنجان تعریف کردم و وی نیز خبری 
در خصوص کشف و شناسایی سنگ قبر الشهید مولانا همتی 

انگورانی توسط معلم پژوهشگر تنظیم  و منتشر کرد.
سنگ قبر مولانا همتی انگورانی دیگر دیده نشده است

وی با اشاره به اینکه چون می دانستم خبر شناسایی این سنگ 
قبر پر نقش و نگار به زودی توجه سوداگران زیرخاکی را 
جلب خواهد کرد، بلافاصله نامه هایی به اداره فرهنگ و ارشاد 
ومیراث فرهنگی نوشته وباشرح ماجرا خواستار بازدید از این 
اثر فرهنگی فاخر عصر شاه اسماعیل صفوی شدم، گفت: چند 
روزی از واقعه نگذشته بود که در اثر بی توجهی مسئولان وقت 
سنگ قبر همتی نصیب و قسمت سارقان فرهنگی شد و البته 
من مورد بازخواست مسئولان به اتهام سرقت قرار گرفتم.وی 
با اشاره به اینکه بالاخره با شرح چرایی و چیستی ماجرا رفع 
اتهام و تبرئه شدم ولی به قولی مرغ از قفس پریده بود، اضافه 
کرد: پیگیری های شخصی از احمد حکیمی پور)نماینده وقت 
زنجان( و همچنین نگارش مجموعه یادداشت های رسانه ای 
به ویژه مهندس کریمی باغبان و بالا رفتن حساسیت در منطقه 
بالاخره باعث شد که سنگ قبر به سرقت رفته، پیدا شده و 
دست دولت بیفتد.قاسمپور با اشاره به اینکه هر چند با وجود 
پیگیری های چند باره پس از سرقت هرگز نتوانستیم این اثر 
فرهنگی را مجددا رویت کرده و به جای اصلیش برگردانیم، 
ادامه داد: همچنان داستان ها و روایت هایی غیررسمی از 
سرنوشت جنجالی و محتوم این اثر فرهنگی همچنان بر 
سر زبان ها است.معلم زنجانی با بیان اینکه با رسانه ای شدن 
مراسمات، حضور و سخنرانی و شعرخوانی دوستانی چون 
دکتر کریمی باغبان، دکتر توکل غنی لو، استاد محمد بیانی، استاد 
هوشنگ جعفری، استاد مرحوم عباس بابایی با حضور پرشور 
اهالی بخش انگوران توانستیم مُهر وجودی مولانا همتی 
انگورانی را بر پیشانی بخش انگوران حک کنیم عنوان کرد: 
این شرایط موجب شد اهالی بومی منطقه رابه جنب و جوش 

وتکاپوی دامنه دار درراستای تحقیق... ادامه در ستون روبرو

 وپژوهش درموردمیراث فرهنگی و معنوی شان بیاندازیم.
وی عنوان کرد: در این سه دهه علاوه بر خیزش عمومی اهالی 
منطقه و مجموعه تلاش های ادب دوستان و پژوهشگران ملی 
و استانی به ویژه دکتر کریمی باغبان، محمد علی نقدی، علی 
محمد بیانی، عیسی و رضا قاسم پور، محمد رزاقی، تقی جهانی 
و ده ها نفر دیگر باعث چاپ آثار، ساخت مقبره، برگزاری 
بزرگداشت های متعدد و جاودانه شدن نام و یاد الشهید مولانا 

همتی انگورانی بر تارک تاریخ و ادبیات ایران زمین شد.
 مولانا همتی انگورانی یکی از شعرای نامدار و ترکی سرای 

عصر صفوی است
بیوک مولایی، یکی از فعالان حوزه فرهنگی استان زنجان نیز 
در گفت و گو با صدای زنجان در این زمینه با اشاره به اینکه 
دیار زنجان از دیر باز مهد بزرگان زیادی در حوزه، دین، علم، 
فرهنگ، ادبیات و شعر و شاعری بوده و هست، اظهار کرد: در 
آسمان ادبیات زنجان، نام شاعران شهیری چون حسین منزوی، 
امیرخسرو دارا، شیخ اسماعیل ذبیحی، عاصم زنجانی، عباس 
پریشان و همتی انگورانی می درخشد.یکی از فعالان حوزه 
فرهنگی استان زنجان با اشاره به اینکه مولانا همتی انگورانی یکی 
از شعرای نامدار و ترکی سرای عصر صفوی است، عنوان کرد: 
وی شاعری است که یکی از بزرگ ترین عارفان شیعی مذهب، 
از دلدادگان اهل بیت پیامبر و بزرگترین مادحان امامان شیعه به 
ویژه امام اول شیعیان است.ملایی با اشاره به اینکه شاعری که 
تاکنون از وی ۲ هزار و ۵۰۰ بیت شعر به نام علی نامه، و ۴ هزار 
و ۵۰۰ بیت شعر و غزل در حوزه تبلیغ تشیع و امامان آن به 
دست چاپ سپرده شده است، بیان کرد: این اشعار در اختیار 
علاقه مندان شعر ترکی و عاشقان اهل بیت قرار گرفته است. 
فعال حوزه فرهنگی استان زنجان در ادامه با اشاره به ویژگی های 
شعر در دوران صفوی با اشاره به اینکه روی کارآمدن حکومت 
صفویه در ایران، تغییرات و تحولات عظیمی در بخش های 
مختلف فرهنگی و اجتماعی، دینی، سیاسی و حتی اقتصادی 
به دنبال داشت، بیان کرد: تحولاتی که از جهت ماهیت و 
سوگیری های اعتقادی و ادبی چندان شباهتی به دوره های پیشین 
این دیار نداشت.ملایی با اشاره به اینکه در این برهه تاریخی، 
شاهد پدیده های نوینی در حوزه زبان، ادبیات، باورهای دینی 
و ساختار حکومت هستیم، تصریح کرد: مهم ترین رویدادهای 
فکری-فرهنگی عصرصفوی را می توان در عرصه های مختلف 
مورد بحث قرار داد.یکی از فعالان حوزه فرهنگی استان زنجان 
با بیان اینکه در دوره صفوی نیز، شعر به عنوان یکی از پایه های 
اصلی تبلیغات دینی - سیاسی مورد توجه و استقبال حکومت 
و پیشگامان علم و ادب قرارگرفت، افزود: به طوری که همه 
شاهان و امیران خود را ناگزیر به فراگرفتن ادب می دانستند البته 
ادب در این دوره با مفهوم وسیعش، خط و انشاء و شعر و 
دانش های ادبی و مقدماتی از دانش ها و اطلاعات گوناگون 
را در برمی گرفت و بسیاری از عالمان و شاعران مردمی در 
کسب این خاصیت کمالی کوشش می کردند و در کسوت های 
شاعری و تالیف و تدوین کتاب ها در موضوعات ادبی، تاریخی، 
تذکره و لغت خودنمایی می کردند.وی با بیان اینکه ما در ادبیات 
یک تکِست داریم و یک کانتکِست یعنی یک موضوع داریم 
و یک زمینه طرح آن موضوع، عنوان کرد: برای فهم هر سخنی 
و شعر و دیوان هر شاعری باید به زمینه های فکری، فرهنگی، 
دینی و سیاسی زمان شاعر دقت کرد زیرا شاعر به عنوان یک 
آفریننده خود نیز آفریده فضای فرهنگی زمان خویش است به 
همین دلیل خوانش اشعار مولانا همتی انگورانی نیز، باید در 
چهارچوب فضای فرهنگی عصر صفوی مورد مداقه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه طبعا هر مدح یا وصفی به ویژه اگر ممدوح یک 
شخصیت دینی باشد، آمیخته با مایه های مبالغه، اغراق و غلو است، 
لذا همتی نیز در عرصه شعر، علاوه بر ۲۵ هزار بیت در مدح امام 
علی، در بقیه اشعارش نیز ناخواسته به وادی مدح و وصف ائمه به 
ویژه علی )ع( کشیده شده و ابیاتش را با سه عنصر مبالغه، اغراق و 
غلو آراسته است و همین عناصر می تواند به یک پژوهشگر برای 
آشنایی با مشرب فکری این شاعر شیعی کمک شایانی بکند، ادامه 
داد: پس باید در عرصه بررسی شعر همّتی و داوری در باب این 
اشعار یا باورهای مذهبی شاعر به این کانتکست و همچنین به سه 

عنصر مبالغه، اغراق و غلوّ توجه جدّی داشته باشیم.
با چاپ دیوان مولانا همتی، زمان کنکاش علمی این شاعر 

فرا رسیده است
محمد علی بیانی پژوهشگر و فعال حوزه ادبیات زنجان نیز 
در این زمینه با اشاره به اینکه با چاپ دیوان کامل مولانا همتی 
انگورانی دیگر زمان آن رسیده است که محققان، کارشناسان 
تاریخ ادبیات و زبانشناسان آثار این شاعر و عارف قرن دهم 
هجری را مورد کنکاش و دقت های علمی  و تحلیلی قرار 
دهند، گفت: با توجه به فضای عمومی دیوان همتی اعم از قسمت 
علویات )مدح و منقبت علی )ع( و قسمت غزلیات )شعرهای 
عاشقانه و عارفانه( چنین به نظر می رسد که همتی در چه زمانی 
زندگی می کرده است.پژوهشگر و فعال حوزه ادبیات زنجان با 
اشاره به اینکه گویا هنوز انقلابات و التهابات شیعیان و حروفیان و 
بکتاشیان کاملاً تمام نشده و به قولی هنوز نهادسازی و رسمیت 
شیعه توسط صفویان کامل نشده است، در این دیوان مفصل، از 
مرثیه و مصیبت اهل بیت خبری نیست، آنچه که هست تمام 
حماسه و شجاعت و مبارزه است، بیان کرد: ادبیات مرثیه شیعی 
با محوریت کربلا و روز عاشورا تقریباً در دوره شاه طهماسب 
صفوی به رونق افتاد اما در دیوان همتی نه با مرثیه و مصیبت بلکه 
با شجاعت های حضرت علی و مبارزات او روبرو هستیم.بیانی در 
مورد غزلیات عرفانی همتی هم گفت: این غزلیات در ادامه ادبیات 
عمادالدین نسیمی و امثالهم است که رگه هایی از عرفان مبارز و 
حتی اشراقیات و  مکتب حروفیه را هم در خود دارد. در قسمت 
علویات هم آنچه غالب است مدح و توصیف علی )ع( است، 

اما از امامان اثنی عشری هم با نام و القاب بارها یاد شده است. 

شاعر گمنام!
ادامه کم لطفی  متولیان  امر

 به »مولانا همتی«  شاعر بزرگ انگورانی
الان چهار پنج ماه است رئیس جمهور  انتخاب شده، 
استان ها حیران و ویران است. وزیر کشور اشرافیت و 
تسلط بر استان ها ندارد، و هر کسی می رود به او چیزی 
می گوید و...درست مثل این که استاندار بخواهد دهیاری 
برای روستای انذر طارم انتخاب کند، هر کسی می آید 
چیزی می گوید. آخر سر استاندار می گوید، ای بابا بروید و 

شورای دهتان یک دهیار انتخاب کند خلاص.
الان هم که وزیر کشور در میان صد راه مانده، بگوید بابا 
نخواستیم بروید و به شورای استان تان بگویید، یک استاندار 

انتخاب کند.
مملکتین ایشینی بوجور راحت حل ائدرلر ....

رحمتی: آقای بیانی منظورم داشتن مشاوران قوی،باتجربه و 
متخصص به عنوان پشتوانه تصمیم گیری در کنار مدیریت 
هستش، نه به وجود آوردن تشکیلات رسمی. مجمع فوق 
گزینش شده از افراد خاص است که در مواقع خاص در 
جلسه حضور پیدا می کنند ونظر مشورتی به استاندار می 

دهند.
ما معمولاً تصمیماتی را که می گیریم پیوست اجتماعی 
ندارد)گرچه پیوست های دیگر را هم ندارد( اگر ماحصل 
افکار اجتماع را کنار خود داشته باشیم قطعاً در مدیریت 

موفق وبا کمترین خطا عمل خواهیم کرد.
ولی با نظر جنابعالی و در حال حاضر با انتخاب استاندار 
از طریق شورای عالی استان ها موافق نیستم چون استاندار 

نماینده دولت است نه مردم.
دولت با اون همه ابهت در انتخاب استاندار مونده،تصور 
کنید الان انتخاب استاندار زنجان را داده بودند دست شورا
علی محمدبیانی:درسته. بالاخره دولت هم نماینده مردمه.

الان  به  نظر می رسد نهادهای  غیر دولتی مثل شـهرداری، 
هلال احمـر، نظام مهـندسی، نظـام پزشـکی و امثالهم 
قدرت شان از دولت هم بیشتره. بنابراین نگرانی از افول 

اختیار استانداری چندان درست نیست.
سعید فقیهی:رحمتی ها نمونه بسیار خوبی از ترکیب 
امید و تلاش و دانایی هستندو دقت خیلی زیادی نمی 
خواهدتا بدانیم این خانواده فرهیخته چه خدمات موثر 
و ماندگاری برای شهر و استان داشته اند.همه این کارها 
در ظرفی به منصه ظهور و بروز رسیده اند که نهادهای 
موازی و گاهاً تنگ نظر و مرتجع مانع بروز هر بارقه ی 
امیدی بوده اند.امید آن که در این دوره نیز مدیران شجاع 

و نترس بر کرسی تصمیم های کلان تکیه زنند.
کمال سقطچی: سلام جناب رحمتی. از طرح حاشیه ی 
زنجان چایی حد فاصل دوپل قدیمی بفرمایید چون 
بیش از20سال ازآغازاین طرح می گذردوپس ازتملک 
باغات حاشیه ی رودخانه تنهااقداماتی درحاشیه وکف 
رودخانه انجام شده واز طرح های پر زرق وبرق پیش 
بینی شده در این طرح خبری نیست آیا توضیحی 
درمورد نحوه ی اقدامات استانداری و اعتبارات لازم 

برای این طرح دارید؟
رحمتی: سلام آقاکمال عزیز. زنجانرود را با موانع زیاد در 
سال ۸۱ شروع کردیم، من معمولاً پروژه هایم را خودم 
طراحی می کنم.این پروژه رابین سه پل تاریخی طراحی 
ودر فاز اول حدفاصل بین دو پل را شروع کردیم. آقای 
هاشمی نژاد، شهردار بودند و همکاری خوبی در جلب 

نظر باغداران داشتند.
و  گذاشتم  محترم  باغداران  با  متعدد  جلسات 
بعدازکسب رضایت شان در دوکیلومتربین دوپل شروع 
کردیم. از اعتبارات پیشگیری سیل به بهانه دیواره سازی 
شروع کردیم ورودخانه را که ۱۰تا ۱۵متراز عرض اش 
مونده بود به عرض۱۰۰متر آزاد کردیم وبا سازمان آب 
توافق کردیم که ۶۰ متر را برای بسترو۲۰متر از طرفین 
را برای محور پیاده بذاریم. با باغداران توافق کرده بودیم 
که در ازای عقب نشینی آن ها برای شان دیوارباغ شان 
را بسازیم و چاه هایی را که در مسیر قرار می گرفتن 
راباهمکاری جابه جا کنیم ویا پول حفاری چاه  جدیدرا 

بدهیم.
درطراحی دیده شده بودکه فاضلاب ورودی به رودخانه

قبل از ورود جمع آوری  وبه پایین ترانتقال یابد. کار خوب 
شـروع شد ولی بعـد از رفتن من از زنجـان پروژه  مثـل 
گاوازنگ خوابید و فقط شهرداری شروع به جدول گذاری 
قسمت آزاد شده کرده بود تاآن را آسفالت کند که وقتی 
دوباره به زنجان برگشتم جلوکار راگرفتم وسنگفرش را 
جایگزین آسفالت کردیم. بخشی از پروژه در حضور 
دوباره ی من در زنجان ادامه پیدا کرد ولی مجدداً با رفتن 

من خوابید وهمچنان در خواب است.
کمال سـقطچی: مهندس جان اگه یادتون باشـه در زیر 
زمین استانداری همه نقشه ها آماده بودحتی برای نیمکت 
وآلاچیق ها یادم هست که کشیده شده بود! یک هتل 10 
طبقه برای جذب گردشگران ویک چرخ وفلک عظیم هم 
درنقشه دیده می شد با شوق وشعف فراوان گزارشی تهیه 
کردم شاید هم مصاحبه ای باشماانجام گرفت همه خوشحال 

بودند که سرانجام این طرح 
بزرگ موجب ارتقای سطح 
رفاه وگردشگری درزنجان 
خواهدبوداما دریغاکه به یک 
باره همه چیز فرونشست،یادم

 هست صحبت از قایقرانی 
درفاصله ی پل ها بودوسئوال 
این بودکه چگونه رودخانه ای

که آب نداردپرآب خواهد 
شد گفته شـد با توپوگرافی

مناسب وانتقال آب از سد رامین یاحسن ابدال وبا قرار دادن 
سدهای کوچک ومهار آب ها این امرامکان پذیراست اما در 
این حدود 25 سال تنها آرزو بر زنجانی ها مانده تا به سبک 60 
سال پیش در حاشیه  رودخانه بالذت قدم بزنند واز مواهب 

مدرن ایجاد شده وهوای دلپذیراطراف آن استفاده کنند.
رسول بیات:بنده هم مدتی که در فرمانداری بودم با 
حمایت شما ستاد ساماندهی زنجانرود را تشکیل دادم 

برنامه های خوبی تدراک دیده شده بود که ابتر ماند.
رحمتی: من پروژه ای را برای زنجان طراحی کرده بودم که 

بعد از رفتن من متاسفانه گفتن پروژه رویایی است! 
این پروژه روستای گردشگری بود من این پروژه را برای 
تبریز طراحی کردم ودر آنجا در ارتفاعات عینالی تبریز 

فازاولش را اجرا کردیم.
یک مجموعه بزرگی است که شامل تیپ های مختلف 
معماری روستایی است هم برای اقامت هم برای عرضه 
محصولات و سوغات روستایی، این روستا کلاً از صفر 
ودر زمین بکر شروع شده و قراراست نمایشگاه های 

مختلف فصلی و سالانه ومناسبتی در آنجا برپا شود.
محمدتقی سالک:آقای مهندس رحمتی عزیز،آقای 
مهندس کاظمی همیشه راجع به ساخت ساختمان    استانداری

 ازشما یادمی کنند.ساختمانی که آقای مهندس کاظمی 
چندین سال بعدازاستانداری اش هم دردستگاه های نظارتی 
رفت وآمد داشت و پاسخ می داد.یادم می آد در آن زمان 
تعدادی از شهروندان ایراد می گرفتند مهندس کاظمی 
کاخ درست کرده! پیش بینی در ساخت آن ساختمان 
و دردسرهای بعدی بعد از انتقال استانداری فکر 
می کنم از افتخارات آن 
دوره است.آقای مهندس 
کاظـمی که پسـرخاله ی 
خانم من هستند و آن زمان
هم گاهابًه منزل ما تشریف

می آوردند،  ازسـختی کار 
سخن هاگفته اندکه باحضور

 جنابعالی نیازی به بازگو 
کـردن من نیسـت ولـی

فکرمی کنم ساخت ساختمان 
استانداری درآن زمان با شرایط ویژه ووسعت آن بعدها 
برای زنجانی ها مایه ی مباهات شد. به وجود شماهم 
افتخارمی کنیم و امیدوارم که شورای شهربتواندبرای 

شهرداری زنجان گزینه ی جواد رحمتی را انتخاب کند.
رحمتی:سلام آقاتقی عزیز. آقای مهندس کاظمی از جمله  
استانداران با کارنامه خوب هستند.واقعاً کار سختی بود 
یک ساختمان نیمه کاره که هنوز حتی یک سوم اسکلتش 
کار نشده بود. این ساختمان از محل اعتبارات زلزله طارم 
شروع شده بود و به دلیل ایراددستگاه های نظارتی نیمه 
کاره مانده بود که با تامین اعتبار۵۰ میلیون تومانی درسال 

۷۳ پروژه دوباره شروع شد.
محمد تقی سالک: درود بر شما آقای مهندس.ارادت 

دارم. بله دقیقاً فرمایشات شما را  مهندس کاظمی بارها 
بیـان کرده اند و مشکـلاتی که برای خودشان به وجود 
آوردند،در صـورتی که این کـار، کـار بزرگی بود و با 

کمک شما بزرگواران به سرانجام رسید.
احمدحسنی:یک تشکروپوزش هم ازآقای جواد رحمتی 
بکنم. من آقایحیی رحمتی را که اتفاقاً همیشه رابطه ی 
دوستانه وصمیمی باهاشون دارم،یک مدیرباروابط عمومی 
بالا می دانم. همیشه ودر همه حال هم به ما و همکارمون 
جوابگو بودن هم تقریباً بیشترین بازدید را از دفترمون داشتن 
و هم مشتاقانه با مهمان های فرهنگی مان وقت می گذاشتند.

وداشته های شهررابه آن ها معرفی می کردن واین ارتبـاط نه 
برای من بلکه برای اکثر خبـرنگاران و زنجانی ها هم بوده 
است. این رویکـرد آقا یحیی باعـث شده بود که کم حاشیه 
باشـند و میراث را به خانه همه ی دوسـتان تبدیل کنند. 
من خـودم در دوره های مسئولیت ایشان احساس می کردم 
که در میـراث خـودم هم مدیر هستم و موفقیت آنجا را 
موفقیت خودم هم می دانستم و این داستان اکثر دوستان 
در زنجان بود.اما من با علیرغم ارتباط کم و بیش با سایر 
برادران رحمتی، آقا جواد را یک مدیر مونولوگ که هیچ 
وقت نمی شود با ایشان ارتباط برقرار کرد می دانستم و هیچ 
وقت راغب نشدم که به ایشان نزدیک شوم و تنها ارتباط 
فقط با دفتر ایشان آقای کاکاوند در دوران کوتاهی بود. من 
با همه ی ارتباط خوبم که با آقای انصاری داشتم  و حتی در 
زمان معاونت ریاست جمهوری هم ایشان بازدید رسانه ای و 
طولانی مدتی با دفتر ما داشتند و نیز  با شهرداران زنجان هم 
ارتباط به شدت دوستانه ای داشتم اما هیچ رغبتی به برقراری 
ارتباط با آقای رحمتی نداشتم. اما امروز چهره دیگری از 
آقای رحمتی دیدم.شخصی پاسخگو که درزمانه ای که 
یک مدیربعد از زمان مدیریتش درزنجان هیچ وقت خود 
و عملکردش را در بوته ی  نقدقرار نداده،ایشـان  امروزکل 
بعـد از ظهـر را دربحث هاشرکتکردندوپاسخگوبودن.

شایداین موضوع درنرم دموکراسی چیز خاصی نباشد اما 
اکثـر  مدیران ما مدیرانی هسـتند که در بالا می نشـینند و 
هیچ وقت پاسخگو نیستند و نگاه بالا به پایین دارند.این 
رویه ی امروزآقای رحمتی من راواداشت که ازایشان پوزش 
بخواهم و امیدوارم ایشان تجربیاتی که در محیط عمرانی 
و توسعه ای استان زنجان و آذربایجان شرقی داشتند را در 

اختیار دوستان قرار دهند.
رحمتی: جناب آقای حسنی از لطف جنابعالی بسیار 
سـپاسگزارم. از خـودم کمی ترسـیدم وقتی سـرم گـرم 
کارهایم هست کمتر به حواشی توجه می کنم و به همین 
خاطر کمتر به دیده شدن در کار اهمیت می دهم. من 
معمولاً پروژه ای را کلنگ نمی زدم یا روبان نمی بریدم. 
شاید کمتر از ۳ بار در طول دوران مسئولیتم در دور دوم 
زنجان و آذربایجان شرقی از این کارها کرده باشم.در تبریز 
هر خبرنگاری در بازدید پروژه ها برای مصاحبه می آمدن 
آن ها را به مدیر مربوطه وصل می کردم تا مدیر خودش 
حرف بزند این به معنی فراراز مصاحبه نبود، بلکه دیده 
شدن زحمات مدیر مربوطه بود.در هرحال ممنونم که به 
من مطلبی را یادآوری کردید که خودم توجه نداشتم.ولی 
آقا یحیی معمولاً خوش برخورد هستند ومن به اندازه 

ایشان باشما عزیزان ارتباط نداشته ام.
صمد محمدی:از آقای مهندس رحمتی بسیار متشکرم که 
از پروژه های انجـام شده و طرح های انجـام نشده وحتی 
طرح ها و ایده های خود برای استان گزارشی ارسال کردند.

امیدوارم  دیگر  مدیران که مسئولیت هایی داشتند و یا دارن. 
نیز این چنین گزارش هایی ارائه دهند.جناب دکتر افشارچی 
جناب شهرداردکتر فیروزفر. جناب انصاری.جناب درویش 

امیری ودیگر مدیرانعمرانی و فرهنگی و ... استان.
حسین نجاری:از توضیحات خوب، گزارش خواندنی 
و پاسخ های کارشناسانه ی مهندس رحمتی لذت بردم. 

جناب مهندس بسیار ممنونم از وقتی که گذاشتید.
همچنین قدردان مشارکت  دوستان حاضر در گروه 
هستم. سئوالات و توضیحات خوب دیگر دوستان نیز 

راه گشا بود. دست مریزاد به همگی. تمام.

داسـتان گاوازنگ بسیار پیچیده اسـت و رمز و راز 
زیادی دارد. متاسـفانه با بانی اصلی سواسـتفاده آن 
هیچ برخوردی نشد. ۲۴میلیارد ) به قیمت سال ۸۸( 
زمین در زمان آقای رئوفی نژاد فروخته شد )۷ میلیارد 
معوض داده شد و بقیه نقدی فروخته شد( چیزی در 
گاوازنگ هزینه نشد، حتی پول پیمانکار پروژه ی 
آماده سازی زمین هایی را که فروخته بودند،  ندادند.

طراحی و اجرای پروژه ی روستای گردشگری دند )DAND( در پشت ارتفاعات کوه عینالی در تبریز، توسط مهندس جواد رحمتی
این روستا در یک زمین بکر و بدون پیشینه ی آبادی ساخته شد. قرار است نمایشگاه های مختلف فصلی و سالانه و مناسبتی در آن برپا شود. 

من برای پروژه ی گاوازنگ خیلی خون دل خوردم 


